
Těsně před začátkem školního roku město dokončilo jednu ze zásad-
ních a důležitých investic. Po mnoha letech užívání se modernizace 
dočkala školní jídelna na Základní škole T. G. Masaryka, která slouží 
nejen dětem z hrádeckých škol, ale vaří také například pro seniory. 
Dělníci obsadili prostory jídelny pár týdnů před koncem školního 
roku. Zatímco děti a učitelé obědvali v provizorních podmínkách v tě-
locvičně, z jídelny se místo vůně jídla linuly zvuky pracovních nástrojů. 
Práce intenzivně pokračovaly i v průběhu prázdnin. S nástupem dětí 
do školy začala jídelna opět fungovat ve standardním režimu. Už  
v loňském roce tady proběhla instalace systému nuceného větrání  
s rekuperací. V rámci letošní etapy došlo ke kompletní rekonstrukci 
vnitřních prostor. Měnily se rozvody, elektroinstalace, vzduchotechnika, 
kanalizace a vodovody. Nové jsou podlahy, světla, dveře a podobně. 

Samozřejmostí je i nové vybavení kuchyně, stoly a židle v jídelně. Ná-
klady se vyšplhaly na zhruba 15 milionů korun. Město je hradí ze 
svého rozpočtu. Práce na úpravě jídelního traktu završily několikale-
tou obnovu přístavby školy T. G. Masaryka, kde v minulých letech  
proběhla i rekonstrukce učebního pavilonu. Město se teď může vě-
novat dalším částem školy v historické budově. Připravený je napří-
klad projekt na rekonstrukci školní tělocvičny. Také ta má svá nejlepší 
léta za sebou. Náklady jsou vyčíslené na 7 milionů korun. Práce  
zahrnují obnovu stávající tělocvičny včetně zázemí a nové přístavby 
pro sociální zařízení. Stranou nezůstane ani vybavení tělocvičny, které 
bude rovněž nové. Opravy by se tato část školy měla dočkat ještě  
letos.  

Věra Baumgartnerová

Školní jídelna září novotou

 
Vodovod na Sedle 
Výstavba vodovodu na Dolním Sedle měla 
začít už před tři čtvrtě rokem. Práce 
pozdržely problémy s dotacemi.
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Hrádecké slavnosti 
Závěr prázdnin patří tradičně Hrádeckým 
slavnostem a Bartolomějské pouti. I přes výkyvy 
počasí se letošní ročník vydařil.
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Údržba zeleně 
Město rozšiřuje svůj vozový park o technické 
pomocníky. Radnici to umožní soběstačnost 
v údržbě zeleně. 
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
19. schůze rady města 
Rada města na svém 19. jednání, konaném dne 27. července 2022, 
mimo jiné: 
— schválila Sponzorskou smlouvu ve výši 10 000 Kč včetně DPH se spo-

lečností Sparkasse Oberlausitz – Niederschleisen na akci Hrádecké 
slavnosti 26.–28. 8. 2022 

— schválila přijetí dotace z Ministerstva vnitra – Programu prevence 
kriminality na místní úrovni 2022 na projekt „Hrádek nad Nisou – 
Domovník – preventista – 2022“ ve výši 307 800 Kč a zajištěném 
spolufinancování ve výši 34 200 Kč, dle vydané Registrace akce  
a Rozhodnutí o poskytnutí dotace ze dne 24. 6. 2022 

— schválila přijetí dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje, Pro-
gramu 1.1: Podpora jednotek požární ochrany obcí Libereckého 
kraje na projekt „Obnova zásahových obleků pro JSDHO Hrádek 
nad Nisou“ ve výši 94 815,60 Kč a zajištěném spolufinancování ve 
výši 94 815,60 Kč 

— schválila přijetí dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje, Pro-
gramu 1.1: Podpora jednotek požární ochrany obcí Libereckého 
kraje na projekt „Pořízení pneumatik na PKN-S3 pro JSDHO Hrádek 
nad Nisou“ ve výši 28 572 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši 
28 572 Kč 

— schválila přijetí dotace ze Státního fondu životního prostředí ČR  
v rámci Národního plánu obnovy na projekt „Snížení energetické  

 

náročnosti objektu bývalé budovy celnice“ ve výši 2 078 770,20 Kč 
a zajištěném spolufinancování ve výši 1 119 337,80 Kč vč. DPH 

— schválila podání žádosti na projektový záměr Města Hrádek nad  
Nisou pod názvem: Rekonstrukce části veřejného osvětlení města 
Hrádek nad Nisou do Výzvy č. NPO 1/2022 Rekonstrukce veřejného 
osvětlení, prostřednictvím Ministerstva průmyslu a obchodu, o cel-
kových výdajích ve výši 4 138 200 Kč vč. DPH, požadované dotaci 
ve výši 1 537 290 Kč a vlastním podílu ve výši 2 600 910 Kč 

— schválila podání žádosti o podporu v rámci projektu „Václavice – 
i pro turisty” do Programu Interreg V-A česká republika – Polsko,  
v rámci výzvy 11_16_012 Fondu mikroprojektů Nisa-Nysa, v celkové 
výši výdajů 1 442 254,98 Kč, předpokládané výši dotace 735 000 Kč 
a spolufinancování ze strany Města Hrádek nad Nisou ve výši  
707 254,98 Kč 

— schválila podání žádosti o podporu v rámci projektu „Trojzemí – od 
školky bez hranic” do Programu Interreg V-A česká republika – Pol-
sko, v rámci Fondu mikroprojektů Nisa-Nysa, v celkové výši výdajů 
488 579 Kč, předpokládané výši dotace 415 292,15 Kč a spolufinan-
cování ze strany Města Hrádek nad Nisou ve výši 73 279,50 Kč 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení projektové dokumentace v rozsahu dokumentace studie 
veřejných prostranství obou sídlišť na akci: „Územní studie veřejných 
prostranství sídlišť Liberecká a Pod Tratí“, společnosti IUCH architek-
tura MgA. Jakuba Ch., Jablonec nad Nisou, za nabídkovou cenu  
280 000 Kč bez DPH (dodavatel není plátce) 

— schválila přidělení zakázky na opravné práce na řešení havarijního 
stavu střešního pláště nad hlavním vstupem do městského hřbitova 
u ulice Liberecká, firmě Vlastimil L., Hrádek nad Nisou 46334, za na-
bídkovou cenu 507 492 Kč bez DPH (614 065,32 Kč s DPH) 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „ZŠ Lidická rekon-
strukce 2 učeben – stěn a podlah“ vítěznému uchazeči společnosti: 
Jan P., Hrádek nad Nisou – Loučná, s celkovou nabídkovou cenou 
752 736,36 Kč bez DPH (910 811,00 Kč s DPH). 

 
20. schůze rady města 
Rada města na svém 20. jednání, konaném dne 10. srpna 2022, mimo 
jiné: 
— souhlasila s přijetím finančního daru ve výši 79 200 Kč na úhradu 

obědů pro 12 žáků Základní školy T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou, 
od společnosti WOMEN FOR WOMEN, o. p. s. 

— schválila čerpání rezervního fondu organizace Základní škola T. G. Ma -
saryka, Hrádek nad Nisou, v celkové maximální výši 359 457 Kč na 
úhradu dodavatelských faktur spojených s rekonstrukcí školení jí-
delny (nábytek do školní jídelny) 

— schválila zadání zakázky „Revitalizace areálu BEKON v Hrádku nad 
Nisou – novostavba Dům sportu“ společnosti Energy Benefit Centre, 
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ani jsme se nenadáli a děti opět sedí ve školních lavicích. Vše se vrací 
do běžného režimu, dovolené a prázdninové zážitky pro většinu z nás 
zůstávají už jen vzpomínkou. Věřím, že jsou to pro vás vzpomínky 
krásné a že jste načerpali energii do dalšího období. Během léta se po-
dařilo dokončit řadu investičních akcí. O některých z nich si můžete  
v tomto čísle přečíst, na vlastní oči je pak můžete vidět v ulicích našeho 
města nebo při procházkách po jeho okolí. Například nový chodník 
na vnitřním obchvatu, mostek na Trojzemí nebo nedalekou budovu 
celnice, do které se v těchto dnech po mnoha letech opět vrací ozbro-
jené složky. Velkým tématem posledních měsíců jsou ceny energií. 
Také u nás toto téma rezonuje už nějaký čas. Od loňského roku město 
řeší cenu centrálně dodávaného tepla. Velké shrnutí celé anabáze na-
bízíme v rozhovoru se starostou Josefem Horinkou. V zářijovém čísle 

pak nemůže chybět ohlédnutí za Hrádeckými slavnostmi. Letos nás 
trochu pozlobilo počasí, páteční bouřka narušila program a chvíli hro-
zilo, že bude ohrožený i ten sobotní. Nakonec vše dobře dopadlo  
a my jsme si tak mohli užít největší kulturní událost roku s plnou pará-
dou. Během léta se také přihodila velice unikátní věc. V červenci skon-
čila lhůta pro podání kandidátních listin pro volby do zastupitelstev 
obcí, které se budou konat koncem září. V Hrádku nad Nisou se do vo-
leb přihlásila jediná strana. Pro město naší velikosti je to skutečně výji-
mečné. O „vítězi“ voleb je tak u nás v podstatě rozhodnuto. Nebu-
deme sice volit v tom pravém slova smyslu, svou účastí ve volbách ale 
můžeme vyjádřit podporu těm, kteří pro naše město pracují a chtějí 
v tom i nadále pokračovat.  

Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  

Oprava střechy vstupní brány na hřbitov
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a. s., za celkovou cenu 477 950 Kč vč. DPH (395 000 Kč bez DPH), 
kdy část nabídky a) je za cenu 54 450 Kč (45 000 Kč bez DPH),  
část b) 423 500 Kč (350 000 Kč bez DPH), přičemž část b) bude  
uhrazena až po schválení žádosti o podporu a po jednoznačném 
stanovisku vedení města, že projekt bude dle této dotace realizován 

— schválila zadání zakázky „Revitalizace areálu BEKON v Hrádku nad 
Nisou – novostavba Archiv a deposit“ společnosti Energy Benefit 
Centre, a. s., za celkovou cenu 477 950 Kč vč. DPH (395 000 Kč bez 
DPH), kdy část nabídky a) je za cenu 54 450 Kč (45 000 Kč bez DPH), 
část b) 423 500 Kč (350 000 Kč bez DPH), přičemž část b) bude 
uhrazena až po schválení žádosti o podporu a po jednoznačném 
stanovisku vedení města, že projekt bude dle této dotace realizován 

— schválila zadání zakázky „Mateřská škola Legionářská v Hrádku nad 
Nisou – novostavba“ společnosti Energy Benefit Centre, a. s., za 
celko vou cenu 477 950 Kč vč. DPH (395 000 Kč bez DPH), kdy část 
nabídky a) je za cenu 54 450 Kč (45 000 Kč bez DPH), část b)  
423 500 Kč (350 000 Kč bez DPH), přičemž část b) bude uhrazena 
až po schválení žádosti o podporu a po jednoznačném stanovisku 
vedení města, že projekt bude dle této dotace realizován 

— schválila zadání zakázky „Novostavba objektu klubu mládeže a tě-
locvičny v Hrádku nad Nisou“ společnosti Energy Benefit Centre,  
a. s., za celkovou cenu 477 950 Kč vč. DPH (395 000 Kč bez DPH), 
kdy část nabídky a) je za cenu 54 450 Kč (45 000 Kč bez DPH), část 
b) 423 500 Kč (350 000 Kč bez DPH), přičemž část b) bude uhra-
zena až po schválení žádosti o podporu a po jednoznačném stano-
visku vedení města, že projekt bude dle této dotace realizován 

— schválila vítězného účastníka (dodavatele), resp. schválila nejnižší 
nabídku na zakázku s názvem „Oprava povrchu místní komunikace 
Uhelná“ subjektu PO: EUROVIA CS, a. s., Praha 4, za celkovou cenu 
4 755 771,90 Kč s DPH (tj. 3 930 390 Kč bez DPH) 

— schválila jako dodavatele zakázky s názvem Hrádek nad Nisou –  
Rozšíření MKDS v lokalitě Oldřichov na Hranicích – 2022 firmu  

Telmo, a. s., Praha 10, Pobočka Jablonec nad Nisou, za celkovou cenu 
480 645,45 Kč bez DPH (tj. 581 581 Kč s DPH) 

— schválila vítězného účastníka (dodavatele), resp. schválila nejvhod-
nější nabídku na zakázku s názvem „Odpočinkové místo pro turisty – 
ul. Žitavská, Hrádek n/N“ společnosti Ing. Petr Komínek, Roztoky, za 
celkovou cenu 1 600 977,62 Kč vč. DPH (tj. 1 323 122 Kč. bez DPH)  

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení zpracování souhrnu dokumentů specifikovaných v na-
bídce na zadaný investiční záměr na akci: „Bytového domu Za po-
štou“ PD ve stupni DÚR a DSP, zhotovitelem: Ing. arch. Marek P., 
Hrádek nad Nisou za cenu 296 000 dodavatel není plátce DPH. 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 

7. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 7. zasedání, konaném dne 31. srpna 2022, 
mimo jiné: 
— schválilo převod volných peněžních prostředků ve výši 35 000 000 Kč 

z účtu Fondu rozvoje města na zřízený spořící účet města se zvýhod-
něnou úrokovou sazbou 

— schválilo pověření k výkonu všech nutných úkonů souvisejících s ob-
sluhou spořícího účtu i pro nakládání s převáděnými finančními pro-
středky ve výši dle tohoto usnesení pro starostu města 

— schválilo postup, kdy bude příjem (získaný úročením) nad částku dle 
převáděných prostředků podle tohoto usnesení, příjmem rozpočtu 
města a v případě výběru převáděných peněžních prostředků z fondu 
FRM, nebo jejich části budou převedeny zpět na účet fondu FRM.

Příští řádné zasedání zastupitelstva města se bude konat  
21. září 2022 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.

Volby do zastupitelstva 
 
Volby do zastupitelstev obcí se konají ve dvou dnech, v pátek 
23. září od 14.00 do 22.00 hodin a v sobotu 24. září od 8.00 do 
14.00 hodin. Hlasovací lístky obdrží voliči nejpozději 3 dny 
přede dnem voleb. V den konání voleb může volič obdržet hla-
sovací lístek i ve volební místnosti. 
 
Počty a sídla volebních okrsků:  
OVK č. Sídlo okrsku 

1 Komunitní centrum Seník,  
Komenského 605, Hrádek nad Nisou 

2 Mateřská škola,  
Liberecká 607, Hrádek nad Nisou 

3 Schubertova vila, 
Václavská 471, Hrádek nad Nisou 

4 Základní škola,  
Donínská 244, Donín, Hrádek nad Nisou 

5 Základní škola a Mateřská škola, 
Hartavská 220, Loučná, Hrádek nad Nisou 

6 Hasičská zbrojnice, 
Dolní Sedlo 99, Hrádek nad Nisou 

7 Osadní výbor, 
Dolní Suchá 134, Hrádek nad Nisou 

8 Mateřská škola, 
Václavice 327, Hrádek nad Nisou 

9 Restaurace u Zvoníčků, 
Oldřichov na Hranicích 127, Hrádek nad Nisou

Restaurování zvonu 
ze hřbitova 
Zvon, pod kterým v Hrádku nad Nisou vcházíme na městský hřbitov, 
byl po necelých sto letech sejmut z vrcholu věžičky nad vstupná bra-
nou. V současnosti se tu opravuje střecha. Snadnějšího přístupu z le-
šení využil Rolf Bartosch s Petrem Bendou k demontáži zvonu. Ten  
se tak ocitl v čisticí lázni, aby se po restaurování zvonu i jařma a výrobě 
nové dřevěné zavěšovací kozy znovu vrátil na původní místo v plné 
kráse. Ke zvonu se váže i jeden ze zajímavých příběhů z historie na-
šeho města. K němu se vrátíme v některém z příštích vydání HRÁDECKA.   

39. číslo | září 2022
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Je to už téměř tři čtvrtě roku, co byla podepsána smlouva se společ-
ností, která má budovat vodovod na Dolním Sedle. Zatím se stále sta-
vět nezačalo. Podobně je to s kanalizací v Nové Loučné, kde je znám 
dodavatel stavby od letošního dubna. 

Obě stavby jsou finančně náročné, v součtu vyjdou na bezmála  
86 milionů korun. Město proto žádalo o dotaci z prostředků Minister-
stva zemědělství. V obou případech uspělo, projekty byly schváleny 
k financování. Podle původních plánů už se mělo dávno stavět.  

Příčinou zpoždění je krytí dotačního titulu z prostředků státního 
rozpočtu. K jeho změně mělo dojít v červenci, nakonec se bude schva-
lovat snad nyní v září. „Mohli bychom sice začít stavět, protože příslib 
dotace máme, ale pokud by nakonec nedošlo k navýšení rozpočtu  
Ministerstva zemědělství, mohlo by se snadno stát, že budeme celou 
akci nebo její velkou část financovat z městského rozpočtu, a na to 
opravdu nemáme,“ vysvětluje starosta města Josef Horinka. „Situaci, 
kdy máme dotaci schválenou, ale po několika týdnech nám je sdě-
leno, že daný dotační titul není dostatečně vykrytý státním rozpočtem, 
já osobně nepamatuji. Podmínkou pro vydání rozhodnutí o financování 

je mimo jiné doložení smlouvy se zhotovitelem, což jsme podle pra-
videl učinili a obě stavby řádně vysoutěžili. Zhotovitel byl dokonce 
představen obyvatelům obou lokalit. Až pak nám bylo sděleno, že 
není dostatek financí. Ale závazek vůči zhotoviteli, který svoji cenu na-
bízel před několika měsíci, a je otázka, na kolik se od té doby změnily 
nebo nezměnily ceny, z nás nikdo nesejme. Ještě že nám zhotovitel  
u obou akcí vychází maximálně vstříc a čeká, i když už měl dávno na-
stoupit. A svým způsobem by se toho mohl i dožadovat, čímž by nám 
vznikl celkem zásadní problém financování,“ dodává Josef Horinka. 

Vodovod na Dolním Sedle se začal projektovat už před lety, pro-
tože to byla jedna z částí města, kde byli lidé odkázáni na vlastní 
studny nebo balenou pitnou vodu. Sucha v posledních letech ukázala, 
že to byl krok správným směrem.  

Vybudování vodovodu znamená položení téměř 6 km vodovod-
ního řadu, ale vzhledem k velkému převýšení také stavbu redukční 
šachty, která sníží tlak vody v níže položených částech Dolního Sedla. 
Samotný vodovod bude napojen na stávající síť Hrádku nad Nisou na 
konci Dubové ulice. U hřbitova bude vybudován přerušovací vodo-
jem, ze kterého bude voda čerpána do nového zásobního vodojemu 
s kapacitou 100 m3 umístěného v lese pod Popovou skálou. Kvalitní 
pitnou vodu dostane díky vodovodu tři sta trvale bydlících obyvatel 
Sedla. Vzhledem k relativně řídké zástavbě a poměrně velkému pře-
výšení Dolního Sedla je vysoká také cena stavby. Společenství firem 
Stavitelství Řehoř, s. r. o., a POHL cz, a. s., které vyhrálo výběrové ří-
zení, nabídlo cenu 49 mil. Kč. 

Odkanalizování Nové Loučné se rovněž připravovalo několik let. 
Týkat se bude asi 60 rodinných domů v současné zástavbě v ulicích 
Na Hrázi, Lipová, Potoční, Nová Loučná, Lesní. Kapacita kanalizace je 
ale vypočítána s rezervou pro dalších 60 domů, které by zde v bu-
doucnu mohly být podle územního plánu postaveny. Výběrové řízení 
vyhrálo společenství firem Stavitelství Řehoř, s. r. o., a Ještědská sta-
vební společnost, spol. s r. o., s cenou bezmála 36 mil. Kč. Stavět se 
bude nejen síť splaškových stok, ale také čerpací stanice odpadních 
vod v dolní části ulice Na Hrázi a výtlak odpadních vod, které splašky 
odvedou do stávající kanalizace v Hartavské ulici.                      Vít Štrupl

Vodovod Dolní Sedlo, kanalizace Nová 
Loučná – proč se ještě nestaví?

Město zdobí už několik květinových záhonů, vysazených v nedávné 
minulosti. Před železářstvím na Liberecké ulici, v pásu před obchody 
v Anglické ulici, nejnověji jsou součástí nové podoby Liberecké ulice. 
Před starým kinem letos kvetly záhony s nově vysazenými krokusy. 
Další květinové plochy se chystají na zeleném ostrůvku u donínského 
mostu nebo v zeleném pásu mezi Nisou a Donínskou ulicí naproti bý-
valému obchodu. Aby záhony vypadaly dobře, potřebují péči. Tu jim 
na základě smluvních vztahů věnují firmy, které je realizovaly. 

V posledních letech se město snaží nebýt závislé na externích  
firmách. Postupně proto pořizuje techniku, díky které už může řadu 
činností spojených s údržbou zeleně a veřejných prostranství dělat 
vlastními silami. Kromě ručního nářadí, jako jsou křovinořezy, moto-
rové pily nebo fukary na listí, je ve městě vidět v akci multikára s kon-
tejnery, zahradní traktor, zametač, profesionální sekací stroj nebo  
víceúčelový bagr, sloužící jako nakladač, vysokozdvižný vozík, mulčo-
vač, pluh na sníh a příkopová sekačka. 

Není tedy problém zajistit například sekání trávy, úklid, převážení 
materiálu při řadě akcí ve městě nebo zimní údržbu. Je proto logické, 

že se reálně uvažuje o zřízení vlastního technického úseku, který tyto 
činnosti bude zajišťovat v budoucnosti. -vš-

Vybavení pro údržbu města se rozrůstá



Chodník v ulici Okružní je dokončen

Nový mostek na 
Trojmezí 

 
V červenci byl na Trojmezí osazen nový mostek spojující české a pol-
ské území nad Oldřichovským potokem. Původní lávka již byla ve špat-
ném stavu a její oprava nedávala smysl. Na turisty hojně navštěvova-
ném místě sloužila 12 let, usazena zde byla po povodních roku 2010.  
Nahradila lávku, kterou tehdy v srpnu odnesla rozbouřená Nisa. 

-vš-

Těsně před zahájením Hrádeckých slavností se podařilo dokončit 
jednu z letošních investičních akcí města, výstavbu nového chodníku 
podél ulice Okružní. Realizace stavby začala v dubnu a trvala bohužel 
déle, než bylo plánováno. Příčinou byla vyvolaná změna projektu  
v místě mostu nedaleko Starého dvora. 

Chodník, po kterém řada obyvatel volala, zlepší bezpečnost chodců 
v přirozené trase vedoucí hlavně do Loučné. Stavba samotného chod-
níku proběhla rychle. Nejproblematičtější byl úsek na zmíněném 
mostě, který bylo potřeba rozšířit. Podmínkou správce komunikace, 
patřící Libereckému kraji, byla oprava hydroizolační vrstvy po celé 
ploše mostovky. A právě tento fakt byl příčinou zdržení. Nicméně 
most z roku 2000 je nyní opraven a měl by bez dalších větších zásahů 
řadu let bez potíží sloužit svému účelu. Zároveň byly opraveny části 

povrchů Okružní ulice před i za mostem, které již byly poškozené.  
Vybudování nového chodníku si vyžádalo zřízení nových přechodů 

a míst pro přecházení. Ty musely být podle platných norem rozděleny 
ostrůvky, které sice řidiči nemají rádi, ale na komunikacích širších než 
6 metrů jsou povinné kvůli vyšší bezpečnosti chodců. 

Práce v ulici Okružní přišly město na 7 192 144 Kč. Opravy povrchů 
vozovky a mostu ale bude hradit jejich majitel a na samotný chodník 
přispěl Státní fond dopravní infrastruktury. 

„Město má pro další roky připravené ještě další projekty, jako je 
chodník v ul. Lidická pod tenisovými kurty, okolo čistírny odpadních 
vod k cyklostezce Luční a propojení stávajícího průlehu k bytovým do-
mům u Pragovky a Kristýny jih,“ dodává k dalším plánům starosta 
města Josef Horinka.         Vít Štrupl

Nová parkovací místa 
v ulici 1. máje 

 
I když se v Hrádku průběžně budují nová parkovací místa, dá se bez 
nadsázky říci, že jich nikdy nebude dost. Nejnověji vzniklo parkování 
pro šest osobních aut v ulici 1. máje, kde budou sloužit pacientům 
zubní ordinace, nájemníky okolních bytů nebo třeba návštěvníkům 
kavárny v budově bývalého kina. Další parkovací místa město plánuje 
vybudovat i na obou sídlištích.                   -vš-
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Téma centrálního vytápění je stále žhavé 
Rozhovor se starostou města 

Koncem loňského roku překvapila odběratele tepla a teplé vody od 
firmy H-therma výše záloh na příští období. Protože jedním z odběra -
telů centrálního tepla je i město, Hrádek nad Nisou, vzalo na svá bedra 
nelehký úkol řešení celé situace. Blíží se nová topná sezóna, a tak se 
ptáme starosty města Josefa Horinky, jaká je situace teď. Nejprve nám 
ale připomeňte historii této anabáze… 

Zákazníci společnosti H-therma, tj. Společenství vlastníků jednotek 
plus město dostali loni nepříjemný předvánoční dárek v podobě ozná-
mení, že se jim zvedá cena tepla o rovných 167 procent (z cca 600 Kč/GJ 
na 1 531,90 Kč/GJ bez DPH). Protože tomuto sdělení nepředcházelo 
žádné avízo, nastalo mezi obyvateli velké zděšení. Vyvolali jsme proto 
jednání s majitelem H-thermy p. Miklasem, který se všem snažil vy-
světlit, že cena tepla je závislá na výši ceny vstupní komodity, tedy 
plynu, a že nakoupil za vysokou cenu, kterou musí v konečné ceně zo -
hlednit. Hájil se tím, že v covidové době se cena plynu velmi razantně 
zvedla, s tím, že nakoupil plyn na tři roky, kdy pro rok 2022 je cena 
nejvyšší, a cena pro rok 2023 a 2024 by už měla být příznivější. Celá 
záležitost vyvolala vlnu nevole, začala tak nejrůznější jednání, dělaly 
se rozbory a tak dále. V určité fázi těchto aktivit jsme nabyli přesvěd-
čení, že cena není správně stanovená a rozhodli se bojovat.  
Jakým způsobem? 
V první řadě město nabídlo všem SVJ, že je bude zastupovat, získali 
jsme všechny plné moci, a obrátili jsme se na erudované právníky.  
Postupujeme tedy jednotně. S cenou, jak je teď nastavená, nesouhla-
síme. Zároveň p. Miklas oznámením její výše takzvaně „vystřelil z Au-
rory“. Ten pomyslný výstřel spustil mechanismus kontroly, ověřování 
a tak dále. Protože cena se kalkulovala stejným způsobem jako v před-
chozích letech, máme podezření, že se nejedná pouze o ten razantně 
zvýšený rok 2022, ale i o roky předchozí. Řešíme proto nejen součas-
nou cenu, ale chceme se bavit i o období, kam až nás pustí zákon,  
a to jsou ty tři roky zpětně, po třech letech už nastává promlčecí lhůta.  
Kdo určí, že cena nebyla stanovená správně?  
O tom může rozhodnout jedině Energetický regulační úřad, který naši 
právníci okamžitě oslovili. Bohužel ERÚ má z celé republiky podob-
ných podnětů celou řadu, nevím, jak personálně a kolika zaměstnanci 
je takový úřad obsazený, nicméně velmi dlouho s námi nekomuniko-
val. V první fázi pouze poslali dopis, kde je velmi obecně popsáno, že 
dodavatel tepelné energie je oprávněn promítnout všechny ekono-
micky oprávněné náklady v plné výši do ceny tepelné energie, tak aby 
jeho cena nebyla tzv.„podnákladová“ a nevznikaly mu finanční ztráty. 
S tím jsme se ale nespokojili a naši právníci dalšími argumenty  

a dobře připravenými podklady ERÚ přinutili k tomu, že u majitele 
centrálního zdroje tepla v Hrádku nad Nisou v současnosti dělá kon-
trolu. Pokud je cena nastavená špatně, ERÚ stanoví i jak špatně je na-
stavená, a jaký tam je přeplatek, nebo o kolik je ta cena uměle navý-
šená. Pokud by majitel toto neuznal a odmítal se s námi vyrovnat nebo 
jednat, jsme připravení podat podnět k soudu. Majitel H-thermy  
prostřednictvím právníků deklaroval, že pokud mu bude dokázáno, 
že cena není správná, má dostatek finančních prostředků na to, aby 
případné odškodnění za ty tři roky uhradil.  
Jednání o ceně je tedy jedna věc, nicméně není to jediné, co 
se v této souvislosti řeší... 
Ze všeho, co se kolem centrálního vytápění děje, vyplynul směr, o kte-
rém jsme začali uvažovat. Rozhodli jsme se, že učiníme poptávku, zda 
by majitel při všech těch problémech, které nastaly, jednal o tom, že 
by nám centrální zdroj prodal, tzn. že bychom jako město koupili  
výtopnu s plynovými kotli, kogeneracemi, rozvody a tak dál. Nejprve 
by samozřejmě proběhla kontrola veškerého majetku, jeho stav, vedly 
by se diskuze o ceně a tak dále. Každopádně bychom si na provoz  
výtopny museli najmout odborníky a zaměstnance, kteří by nám to 
provozovali. Ani potom bychom ale nemohli odběratelům zaručit  
například dotované ceny, jak si někdo myslí. Město bude mít nějaké 
možnosti nákupu vstupních komodit, konečnou cenu sice může na-
stavit tak, aby mu nezbývalo do zisku, na rozdíl od současného vlast-
níka, který je podnikatel a potřebuje generovat zisk, muselo by ale 
zase tvořit fond oprav na budoucí opravy a rozvoj zařízení. Pro město 
je to velká neznámá a bude k tomu ještě potřeba velká diskuze.  
V případě, že se z jakéhokoliv důvodu město nestane vlast-
níkem výtopny, bude dál centrální teplo provozovat  
H-therma, potažmo p. Miklas?  
To já můžu těžko předjímat, co bude po té době, kdy mu skončí 
smluvní vztah s Innogy, což je v roce 2024. My jsme byli první, kteří 
mu nabídli, že jsme ochotní jednat s ním o odkupu za oboustranně 
příznivých podmínek, které zatím neznáme, protože rozhodující bu-
dou znalecké posudky stavu majetku, rešerše firmy atd. Je také možné, 
že naše představa je nedoceněná nebo přehnaná, o tom teď nejde 
spekulovat, nicméně vyjádřili jsme oboustranný souhlas s tím, že by-
chom o tom jednání chtěli vést, ale on to pak může prodat komukoliv. 
Situace se navíc radikálně změnila v únoru letošního roku, kdy začala 
válka na Ukrajině. V době, kdy my jsme začali řešit všechno okolo cen-
trálního vytápění, nás toto ani nenapadlo. Situace na trhu s energiemi 
se rapidně změnila a je otázka, co dál… 
Pokud se tedy vrátíme zpět k tomu, jak je to nastavené teď. 
Máme stanovenou cenu tepla na rok 2022, o tom, jestli je 
nastavená správně nebo špatně, se teprve rozhodne. Co ale 
další roky? A nemůže se stát, že majitel H-thermy rozhodne 
zničehonic s podnikáním v Hrádku skončit? 
P. Miklas má údajně cenu vyjednanou na tři roky s tím, že v příštích 
dvou letech by cena měla být dokonce příznivější. Původně nám na-
bízel, že bychom cenu mohli zprůměrovat, a už letos mít tak cenu 
nižší, což by nám teď pomohlo, nicméně v dalších letech, kdy se dá 
předpokládat, že cena plynu půjde dolů, nám by cena zůstala stejná. 
Na to jsme tedy nepřistoupili. Majitel má povinnost ze zákona teplo 
a teplou vodu zajistit. Jestli se rozhodne firmu prodat, ať nám nebo 
komukoliv jinému, tato povinnost přechází na nového vlastníka. 
Obavy, že bychom zůstali bez vody a tepla tak nejsou na místě. Město 
samozřejmě nespoléhá na jediný zdroj vytápění, protože v dnešní 
době, kdy situace na trhu je, jaká je, a ať to s výtopnou dopadne jak-
koliv, nemůžeme čekat, jestli plyn bude, nebo nebude. I pokud by 
město výtopnu koupilo, jedna z prvních věcí bude okamžité zadání 
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studie, jak případně řešit alternativní zdroj. Město jedná se dvěma 
velkými strategickými partnery, od kterých mohu očekávat zásadní 
technologickou pomoc, ať už v nějaké podobě obnovitelných zdrojů, 
nebo něčeho, co by cenu tepla mělo snižovat. Oba partneři projevili 
zájem, ale jak všechna jednání dopadnou, zatím neumím vyhodnotit. 
Řešením je také takzvaná decentralizace, tedy odpojení se od centrál-
ního vytápění, kdy si každý subjekt, např. Společenství vlastníků jed-
notek vytápění svého domu řeší samo. Tak daleko jsme ale zatím  
nedošli a ani to v současnosti není naším cílem.  
Pane starosto, a kdy budeme znát nějaké výsledky celého  
tohoto snažení? Ať jde o stanovení ceny nebo o případný od-
kup výtopny?  
Lidi mají pocit, že se nic neděje… veškeré nové informace dávám před-
sedům SVJ, oni to mohou distribuovat dál, mají možnost pozvat si  
mě na schůzi nebo navrhnout jiná řešení. Přesto mi někteří píšou, že 
pro ně nic neděláme. Není to ale o tom, že město nekoná. ERÚ jsme 
kontaktovali na jaře a teprve teď v srpnu začali po urgencích od na-
šich právníků jednat. Stanovisko ERÚ je pro stanovení ceny stěžejní, 
bez toho se v této věci nepohneme dál. Chápu, že to trvá už dlouho, 
ale prosím ještě o trpělivost.  

Pane starosto, děkuji za rozhovor.       
Věra Baumgartnerová 

 
Aktualizace: Tento rozhovor jsme připravovali na konci srpna. Po uzá-
věrce přišla zpráva, že současný vlastník H-thermy v současnosti nemá 
zájem kotelnu prodat a celou záležitost odkládá na neurčito. Vedení 
města proto na 10. října naplánovalo schůzku se zástupci Společenství 
vlastníků jednotek připojených k CZT, aby společně rozhodli o dalším 
postupu.

Žáci v ZŠ Loučné ví, 
že je „BEZPEČNOST  
NADEVŠE” 
 
Tak se jmenoval první projektový den realizovaný v tomto školním 
roce. Pedagogický sbor připravil pro žáky zážitkové dopoledne  
o pěti stanovištích. Všichni žáci si v družstvech postupně vyzkoušeli 
své dovednosti na jízdě zručnosti na koloběžce, samozřejmě s přilbou, 
nebo si osvěžili povinnou výbavu kola, ale i povinnou výbavu cy -
klisty.  

Zkusili si zabalit vše potřebné do batohu na horskou turistiku, takže 
už všichni vědí, že do přírody je dostatek pitné vody důležitější, než 
třeba kosmetická taštička.  

Nedílnou součástí bezpečnosti je poskytnutí první pomoci. Na tomto 
stanovišti si žáci mimo jiné vyzkoušeli praktický nácvik kardio-pulmo-
nální resuscitace, a je to „pěkná makačka“ udržet tempo a vytrvat.  

Na posledním stanovišti žáci prostřednictvím pokusu poznali, jak 
je důležité se poutat, kdykoliv nasednou do auta, i když jedou jen na 
krátkou vzdálenost.  

V závěru se dozvěděli zásady bezpečného poutání a užívání zá-
držného systému, tedy autosedaček.  

Dopoledne bylo opravdu zážitkové a všichni jsme se dozvěděli 
spousty důležitých, zdraví nebo život zachraňujících informací. Žáci 
byli úžasní, úkoly plnili s plným nasazením, a tak dostali malou  
odměnu – reflexní materiál a sešit, který jistě využijí při výuce. A víte, 
co bylo nejlepší? Že jsme si to celé pořádně užili. 

Kolektiv a žáci ZŠ Loučná
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Letošní již 16. ročník veletrhu EDUCA WEEK se bude konat ve dnech 
10.–16. října. Veletrh představí návštěvníkům možnosti, novinky a ino-
vace v oblasti vzdělávání a trhu práce. Největší veletrh vzdělávacích 
zařízení a firem severních Čech je rozdělen podle věku a obsahu do 
několika kategorií – EDUCA EXPO, EDUCA EVENT, EDUCA KIDS, 
EDUCA ONLINE a EDUCA VISIT. 

 
Nabídka škol a firem na jednom místě 
Vzdělání a pracovní příležitosti – to je EDUCA EXPO, která je již tra-
diční součástí programu. EDUCA EXPO bude probíhat ve dnech 
13.–15. října 2022, během nichž bude prezentovat vybrané školy  
a firmy severních Čech. EDUCA EXPO ŠKOLY představí více jak 60 škol 
a studijních programů, a to nejen z našeho kraje. Program bude do-
provázen několika workshopy, soutěžemi nebo např. kariérním  
poradenstvím. EDUCA EXPO FIRMY představí ty nejzajímavější firmy 
Libereckého kraje a nabídku volných pracovních míst. Zájemci si bu-
dou moci nechat poradit ohledně výběru zaměstnání. Pro všechny 
návštěvníky veletrhu je vstup na EDUCA EXPO zdarma. 

 
Vítání jsou malí, velcí, odborníci i laici 
Prioritou veletrhu je oslovit všechny věkové kategorie, proto ani letos 
nebude chybět kategorie pro předškoláky EDUCA KIDS, jejíž snahou 
je hravou a zábavnou formou vzbudit zájem o vzdělávání u dětí před-
školního věku. O zábavný vzdělávací program pro děti i celé rodiny 
se postará několik významných organizací, např. centrum kreativního 
vzdělávání pracující s kostkami LEGO Brick by Brick, Krajská vědecká 
knihovna v Liberci nebo Zoo Liberec. Děti z mateřských školek v Hrád -
ku nad Nisou se stejně jako loni můžou v rámci EDUCA KIDS 2022  
těšit na program ZŠ Lidické. Na žáky základních škol je zaměřena ka-
tegorie EDUCA VISIT, která představí zajímavé firmy z našeho regionu, 
a tím zájemcům pomůže s výběrem střední školy.  

Očekávanou letošní novinkou je kategorie EDUCA EVENT, jejíž sna-
hou bude spojit odbornou a širokou veřejnost. V průběhu celého 
týdne budou pro návštěvníky různých věkových kategorií a sociálních 
skupin konány konference, přednášky i workshopy. Výuce, vedení 
školy a Školnímu vzdělávacímu programu se bude věnovat konfe-
rence DIGITÁLNÍ rEVOLUCE pořádaná 10. 10. od 8:00 do 17:00  
v Home Credit Areně a ZŠ Lesní. Všichni, kteří se zajímají o seberozvoj 
se mohou účastnit EDUCONFERENCE na téma „Za horizonty kom-
fortu”, během které různí řečníci poradí jak na profesní i osobní 
úspěch. EDUConference začíná 13. 10. ve 12:00 v Home Credit Areně. 
Na Technické univerzitě v Liberci bude pořádána 11. 10. v 19:00 před-
náška pana Ladislava Špačka „Etiketa ve zkratce” věnující se společen-
ské etiketě.  

Celý program naleznete na webových stránkách www.educa libe -
rec.cz.

Nenechte si ujít EDUCA WEEK 

8 investice
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Rok od zahájení prací na rekonstrukci budovy bývalé celnice na pře-
chodu s Polskem je hotovo. Vnitřní prostory objektu prošly kompletní 
obnovou od sklepa až po podkroví. Nová jsou také okna a nad rámec 
původního projektu se vyměnila i střešní krytina, která se v průběhu 
prací ukázala být ve špatném stavu. V současnosti se v objektu zabyd-
lují policisté. Po 15 letech se tak do historické budovy vrátí ozbrojené 
složky. Pohraničníkům sloužila už za dob Rakousko-Uherska. Její vy-
užití po odchodu celníků bylo různé, naposledy v objektu sídlila herna. 
Teď tady vznikne společná služebna českých a německých policistů. 
Do budoucna by se sem podle Krajského ředitelství Policie ČR mohli 
přestěhovat i policisté z obvodních oddělení, aby se spektrum práce 
rozšířilo. Časem by zde mohlo sloužit až po deseti policistech z obou 
států. Zaměřit se mají nejen na nelegální pobyty cizinců, ale i na běž-
nou kriminalitu. Působit budou podél hranice od Jablonného v Pod-
ještědí až po Frýdlantský výběžek. Není vyloučené, že v budoucnu by 
se k nim mohli přidat i policisté z Polska. Otevření služebny je naplá-
nované na říjen. Budova celnice patří městu, které za její rekonstrukci 
zaplatilo 14,5 milionu korun. Část nákladů pokryly dotace. Policie si 
objekt bude od města pronajímat.                           Věra Baumgartnerová

Rekonstrukce bývalé celnice je hotová

Projekt je spolufinancován Evropskou unií z fondu Next Generation EU a podpořen z rozpočtu Libereckého kraje.
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Senior studenti Virtuální univerzity třetího věku (dále jen VU3V)  
v Hrádku nad Nisou úspěšně zvládli již čtyři semestry univerzitního 
studia. Pamětní listy potvrzující absolvování 4. semestru, předmětem 
jehož zaměření bylo téma České dějiny a jejich souvislosti, obdrží hrá-
dečtí senior studenti na prvním studijním setkání pátého semestru,  
a to dne 11. října.  

Pro další semestr si senioři vybrali téma Barokní architektura v Če-
chách. Budeme se opět setkávat v příjemném prostředí objektu SENÍK 
v Hrádku nad Nisou, a to pravidelně 1x za 14 dní v úterky vždy od  
9 do 11 hodin. Harmonogram studijních setkávání v rámci zimního 
semestru 2022/2023 je sestaven takto: 11. 10., 25. 10., 08. 11., 22. 11., 
06. 12., 20. 12. Kurzovné ve výši 400 Kč si účtuje Česká zemědělská 
univerzita v Praze, která je garantem celorepublikového projektu 
VU3V. Uvítáme velice rádi mezi sebou i další případné zájemce o stu-
dium. Ve věci VU3V je možné se obracet na paní Janu Davidovou na 

Městském úřadě v Hrádku nad Nisou anebo přímo lze možnosti stu-
dia komunikovat s tutorkou Ing. Barbarou Vítkovou (tel: 724 326 684, 
e-mail: barbara.vitkova@umime-si-pomahat.cz).  

Kromě samotného VU3V studia nás čekají další společné aktivity. 
První z nich je společný výlet vlakem a procházka ve městě Jablonné 
v Podještědí a jeho okolí (Lemberk, Zdislavina studánka), kterou plá-
nujeme na 20. září. V čase adventním pojedeme do Prahy, kde je pro 
nás připravený program na České zemědělské univerzitě, procházka 
celým areálem této univerzity společně s průvodcem a také zajímavá 
přednáška na téma „komunikace mezi lidmi“ v aule univerzity. Před 
letošními Vánocemi se můžeme také těšit na filosofické pohlazení  
a společnou procházku s panem PhDr. Janem Šolcem, se kterým se 
podíváme na libereckou radnici, ale také na Libereckou výšinu. Pokud 
budou mít senior studenti zájem, máme také domluveno v rámci spo-
lupráce s Technickou univerzitou v Liberci, že za námi třikrát během 
semestru do Seníku přijede lektor, p. MgA. Šimon Pikous, který nás více 
zasvětí do světa fotografií v rámci cyklu přednášek Fotografie jako způ-
sob sebevyjádření a Tvůrčí fotografie od základů po umělecký projev.  

Naše setkávání nejsou pouze o vzdělávání, ale také o sdílení a dobré 
pohodě mezi lidmi. Tak na viděnou brzy.                Barbara Vítková

Virtuální univerzita třetího věku v Hrádku 
nad Nisou je moc fajn!

Zážitkové léto seniorů 
ze Seniorparku 

 
Prožili jsme krásné a teplé léto. Navštívili jsme několik krásných míst 
Libereckého kraje, jako byl zámek Sychrov, zámek Lemberk, nedale-
kou Kristýnu, koncerty našich českých interpretů a vše jsme završili  
recitálem okouzlujícího Vlastimila Harapese s hudebním doprovodem, 
kam jsme pozvali také naše sousedy z ostatních seniorparků, milé  
zástupkyně z Ostrova Života a také pana starostu našeho města  
Mgr. Josefa Horinku. Všem za návštěvu děkujeme. 

A co nás čeká v nadcházejícím čase? Společně s blížícím se začát-
kem nového školního roku nás opět po prázdninách začnou navště-
vovat děti z MŠ a ZŠ, následovat bude posezení u grilu, výpravy za 
zajímavými místy nejen v okolí a na Mezinárodní den seniorů nás čeká 
jedno velké překvapení. 

Přejeme vám krásný zbytek léta a na viděnou!                   -gp-

 
Občanům, kteří v měsících červenec a srpen roku 2022 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 
 

70 let   Václav Antoš, Vladimír Klouček, Marcela Vyšínová,  
            Vlastimil Kubín, Karel Scholze, Miluše Murgáčová 
80 let   Vlasta Malá, Jarmila Lukepudisová,  
            Rudolf Říha, Elfriede Kořínková 
81 let   Jiří Váňa, Ludmila Švárová, Jaroslava Jurásková 
82 let   Jaroslava Jiranková, Margita Robová,  
            Jaroslava Válková, Erich Brigant, Božena Vaverková 
83 let   Jaroslav Burian, Werner Strobach, Günter Strobach,  
            Vladislav Veselý, Jiří Tejchmann 
84 let   Anna Urbánková, Peter Mayer, Jiřina Stehlíková 
85 let   Eva Špísová 
87 let   Irena Baumová, Marie Paříková, Drahoslava Majerová 
88 let   František Tichý 
89 let   Josef Klesal 
90 let   Jaroslava Etrychová 
91 let   Josef Vaverka 
92 let   Anna Martincová 
93 let   Anna Nýdrlová 

Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea
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Třídenní program Hrádeckých slavností a Bartolomějské pouti byl 
opět nabitý. Na podiu se střídaly legendy, jakými jsou osmdesátiletá 
Budvarka, šedesátiletý Olympic nebo čtyřicetiletá Tublatanka s inter-
prety i o několik generací mladšími. Letos se sice nekonala výstava  
v domě chovatelů, ale hasiči svůj den otevřených dveří nachystali 
stejně poctivě jako každým rokem, stejně tak proběhla výstava Hrá-
decký štětec. Lunapark se rozrostl o několik nových atrakcí. Jen počasí 
letos pořadatele pořádně potrápilo. V pátek odpoledne se bouřky 
ještě Hrádku o pár kilometrů vyhnuly, aby se vší silou přišly večer  
v osm hodin. Vítr navál vodu doslova všude, takže první a poslední 
kapelou, která hrála, byli jablonečtí DanGar Six. Pak už se bojovalo  
o podium, aparaturu, světla, stánky a po celé sobotní dopoledne  
o to, aby slavnosti vůbec mohly pokračovat. Zvuk a zbytky světel se 
podařilo zprovoznit až krátce před koncertem jihočeské Budvarky.  

Kapely, které letos hrály v sobotu a v neděli, se musely smířit s oprav -
du komorním osvětlením.          -vš- a -rs-

Ohlédnutí za Hrádeckými slavnostmi

Výstava Hrádecký štětec, kde tradičně probíhá zahájení slavností, letos 
připravil Ostrov života v DK Beseda, protože v Chrámu Pokoje se opra-

vují varhany. Vystavovatelů láká Hrádecký štětec rok od roku více a více. 
Na prostoru, který je daleko větší než v minulých letech, se objevilo přes 

60 uměleckých děl a nezůstalo tu prakticky žádné volné místo.

Pátek mělo pódium na Hrádeckých slavnostech patřit až do noci tvrdé 
muzice. Večerní blok otevřela jablonecká formace DanGar Six s náleži-
tou razancí. Skvělou atmosféru na náměstí stupňovali za burácení své 

muziky a hromů i přes neustále sílící déšť. V tu chvíli ještě nikdo netušil, 
že je to samotné finále pátečního večera.

I letos patřila obě víkendová dopoledne komornímu programu pro děti. 
Na sobotní pohádku O Popelce bylo v atriu Brány Trojzemí úplně plno, 

stejně jako v neděli při návštěvě kouzelníka Eňo Ňuňa.

Jihočeská Budvarka byla založena v roce 1941 a v Hrádku prý hrála 
úplně poprvé. Na kontě má více než 750 studiových nahrávek a díky 

tomu, že se jí daří získávat do kapely mladší hudebníky, jí to stále hraje.

Po komornějším zahájení v kulturním domě Beseda se dění Hrádeckých 
slavností přesunulo na Horní náměstí. Mezi neodmyslitelné rituály 
konce prázdnin patří v našem městě také narážení pivních sudů, ke  
kterému dochází přímo mezi lidmi pod pódiem. I letos vedle sebe  

stanuli s paličkami starosta Hrádku, primátor Žitavy a zástupci města  
Bogatyně. Přímo ve městě sice ještě nemáme žádný pivovar, zato pivo 
Hrádečák již existuje. Návštěvníci slavností jej mohli ochutnat načepo-

vané přímo od starosty a sládka Pavla Palouše.

ze společnosti10
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Určitě i díky počasí, které ostře kontrastovalo s předešlým dnem, se 
Horní náměstí začalo v sobotu po poledni rychle zaplňovat. Děti  

od chvíle, kdy dohrála Budvarka, netrpělivě pod pódiem vyhlížely  
pohádkové postavičky, z Kouzelného paloučku. Ony to nakonec nebyly 

postavičky ale pořádné postavy. Maňásci v nadlidské velikosti umně  
vedení často hned několika skutečnými profesionály najednou. A jak 

bylo přislíbeno, v závěru se objevili i Jů a Hele.

Kapela Sto zvířat už v Hrádku jednou hrála před devíti lety při Hrádec-
kém rockovém létě. I přes vydatný déšť, který provázel celý její koncert 

vyjma přídavku, panovala pod podiem skvělá nálada vyvolaná  
energickou partou v černém.

Jako se hrádečtí výtvarníci mohou veřejnosti pochlubit se svými výtvory 
na výstavě Hrádecký štětec, sportovní oddíly dostávají prostor ke své 
prezentaci přímo na náměstí. První domácí exhibicí bylo v letošním 

roce vystoupení svěřenců zkušeného a tituly ověnčeného kouče  
Mariana Tůmy z BFC Kickbox Hrádek nad Nisou.

Mladá, krásná a hlavně talentovaná, tak lze v krátkosti vystihnout  
zpěvačku z Hrádku nad Nisou Luisu Jírovou. Přes svůj věk není žádný  

začátečník, zpěvu se věnuje od dětství a úspěšnou premiéru před  
televizními kamerami už má opravdu dávno za sebou. Je pilná, studiu 

zpěvu se dál intenzivně věnuje a mimo sólová vystoupení už ji můžeme 
vídat i jako hosta libereckého Big’O’Bandu.

Sobotní čas před hlavním koncertem patří tradičně hrádeckým mažoret-
kám, které zpravidla předvádějí nové sestavy, připravené při letním sou-
středění. Že čas, strávený tréninkem, není promarněný, dosvědčují kaž-
doroční úspěchy na soutěžích. I letos si vybojovaly postup na zářijové 

Mistrovství Evropy v Chorvatsku.

Honza Sladký, jedna z ikon hrádeckého sportu, každoročně připravuje  
v rámci Hrádeckých slavností hned za rohem Horního náměstí skvělé 
Bike/Moto Trial a Parkour Show, při kterých se přihlížejícím tají dech.  

V letošním roce mu na motorce sekundoval Martin Matějíček. Že jdou 
psí kusy dělat i bez kola nebo motorky pak dokazoval Michal Morávek  

a Petr Živec z MM Parkour Liberec.
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Poděkování partnerům Hrádeckých slavností
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Kapela Olympic se do Hrádku nad Nisou vrátila po pěti letech. Mix  
novějších písní, ale i hitů, které nesmějí chybět na žádném z jejích  

koncertů, si zpívalo znovu zaplněné hrádecké náměstí bez ohledu na to, 
že opět celou hodinu pršelo.

Patronem našeho města je sv. Bartoloměj, proto se také městské  
slavnosti konají ve dnech blízkých jeho svátku. Poutní mše svatá je  

neodmyslitelnou součástí slavnostní neděle.

Za kostýmem největší české celebrity, jak sám sebe hodnotí Kapitán 
Demo, se skrývá výborný muzikant Jiří Burian, působící v řadě jiných  

zajímavých projektů. Jako Demo ovšem obstará spolu se svými  
spoluhráči pořádnou show.

Definitivní tečku za letošními slavnosti udělala další legenda, slovenská 
kapela Tublatanka. Jejím koncertem bylo splněno přání mnoha  

fanoušků – to je vidět i z fotografie. A popravdě, který z frontmanů  
kapel se po koncertě za podiem hodinu a půl trpělivě fotografuje  

a podepisuje svým fanouškům tak, jako Maťo Ďurinda?

12 ze společnosti
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První neděle v září patří na Kristýně tradičně Hrádeckému triatlonu. 
Je to už 14 let, kdy se Stanislav Dvořan rozhodl navázat na tradici  
původního závodu. O tom, že je Hrádecký triatlon mezi sportovci po-
pulární, svědčí jednak účast sportovců z Čech, ale i Německa a Polska, 
a také jejich neutuchající zájem, měřeno čistě jen počtem účastníků. 
A to i v době, kdy účast na jiných závodech zpravidla klesá. A je to 
právě přátelská rivalita, která každoročně přispívá k báječné atmosféře 
při závodech na Kristýně a v jejím okolí. 

„Nebudu šetřit superlativy, jedním slovem bych vše popsal jako 
perfektní. Dorazilo k pěti stům závodníků, když spočítáme dospělé  
i děti. Počasí bylo jednoduše parádní. Podmínky jinak občas dovedou 
potrápit, při terénním triatlonu stačí málo a trať se rozbahní a zpomalí, 
ale letos to naštěstí nebyl ten případ,“ uvedl Stanislav Dvořan z pořá-
dajícího sportovního klubu Outdoor Challenge. 

Celodenní program v příjemném prostředí u vody zahájily překáž-
kové běhy dětí, po nich již v 10.30 hodin přišli na řadu dospělí. Poradit 
si museli s 500 metry plavání, 18 kilometry na kole a během na 5 kilo -
metrů. 

Mezi ženami nenašla vážnou soupeřku favorizovaná Helena Karás-
ková Erbenová, někdejší běžkyně na lyžích a dvojnásobná olympio -
nička, jež druhé v pořadí, talentované juniorce Barboře Vencálkové, 
nadělila více než sedm minut. To mužský závod byl podstatně vyrov-
nanější a bojovalo se do posledních metrů, nakonec se štěstěna usmála 
na domácího triatlonistu Tomáše Strnada, který o pět vteřin předstihl 
Petra Cmunta. 

„Po doběhu dospělých ještě přišel čas pro doplňkové dětské zá-
vody, než došlo na slavnostní vyhlášení. O naše atlety přitom bylo 
skvěle postaráno, dbáme tradičně na jejich pohodlí, a tak si mohli při 
čekání dopřát masáž, něco na zub či k pití, kvalitní kávičku… Odmě-
nou nám je, že si rok co rok sportovci náš servis pochvalují, a máme 
výhradně pozitivní vazbu,“ popsal Stanislav Dvořan. 

Výsledky 14. ročníku Triatlonu Hrádek nad Nisou – muži celkem: 
1. Tomáš Strnad 1:12:09,17 h, 2. Petr Cmunt (Eleven Head CST  
Cyklolive) 1:12:14,66, 3. Maik Pelzold (Baulzena LV Rol-Wassgo) 
1:13:20,98, ženy celkem: 1. Helena Karásková Erbenová (CMC, z. s.)  
1:21:12,32 h, 2. Barbora Vencálková 1:28:27,35, 3. Lenka Fanturová 
(VSK FTVS) 1:29:10,28. -vš-

Hrádecký triatlon vyhrál domácí Tomáš Strnad

139. číslo | září 2022

www.hradek.eu

Patnáctá Country  
sešlost 

 
Skupinu Vobuty není v Hrádku nad Nisou třeba představovat. Domácí 
uskupení plynoucí už roky na vlně country v poměrně početném slo-
žení vystupuje v Hrádku při mnoha příležitostech. Známé je i daleko 
za hranicemi našeho města. Za roky hraní si skupina získala mnoho 
přátel z hudební branže a právě s nimi vystupuje na Country sešlosti, 
kterou sama pořádá. Letos již po patnácté. V posledních letech akce 
zakotvila na hasičské louce. Na právě skončeném ročníku mohli náv-
štěvníci vidět a slyšet spolu s pořadateli skupiny Šubruňk, Flashback, 
Naboso, Good Watter Band a Trajekt.  -rs-
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Svatojakubská pouť ve Václavicích

Restaurovaný křížek 
na Uhelné 
Každým rokem se před poutní mší svatou v Hrádku nebo jeho okrajo-
vých částech žehná jedna nově opravená drobná sakrální památka. 
Poprvé to bylo v roce 2008, kdy byla restaurována socha sv. Vavřince 
na Oldřichovské ulici. 

Během letošního léta byl restaurován křížek na Uhelné, zároveň 
byl posunut blíže komunikaci. Ze soupisu soch a křížů z roku 1835 
víme, že jej nechal v roce 1806 postavit Ambros Pietsch, domkář  
a tkadlec na Uhelné. Nápisy, které jistě na pískovcovém podstavci  
bývaly, se nedochovaly, kromě zmíněného letopočtu 1806. 

Kříž požehnal správce hrádecké farnosti Radek Vašinek, a jak při 
promluvě zmínil, byla to pro něj jubilejní desátá památka, u jejíž  
obnovy v Hrádku byl. -vš-

16 ze společnosti 
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Mší na hřbitově v těsném sousedství odkrytých základů zbořeného 
kostela začala o víkendu václavická Svatojakubská pouť. Následující 
kulturní program připravili pořadatelé opět na Wohlmannově statku. 

Lákadlem pro děti bylo loutkové představení v podání Adriany Ku-
bištové. Vyprávění o zlatovlasé dívce a nebojácném princi, o čarodějce 

Cecílii, která to všechno myslela dobře, o rodičích, kteří léta hledají 
svojí holčičku, o královně Rozálii, která musela svému synu donést 
svačinu a tato touha ji dovedla až na poušť. O tom, jak všichni dlouho 
hledali až našli – salát lociku. O pohádkové chuti tohoto salátu a sa-
mozřejmě o lásce. 

Dětem, ale už i dospělým, byly věnovány rukodělné dílničky. Vyrá-
běly se závěsy z cizokrajných mušlí, brože, peklo se cukroví. K ochut-
nání lákaly dobroty od regionálních zemědělců a potravinářů. Ve  
stodole hrála nejprve Cimbálová muzika Dušana Kotlára a později, až 
do noci, skupina Trajekt. To vše s přírodou na dosah v klidném a pří-
jemném prostředí venkovského statku. -rs-

Uhelňácký mlž 
 

Letošního Uhelňáckého mlže zahájila svým vystoupením skupina Vo-
lupsije. Otevírat festival v žáru odpoledního slunce je vždy tak trochu 
nevděčná role a tóny první skladby zněly do téměř prázdné aleje před 
kapličkou. Během následujících dvou písní se ale prostor pod pódiem 
zaplnil tak rychle, jako žádný rok před tím. Legendární formaci přišli 
podpořit její fanoušci a byl z toho famózní začátek. 

Druhou kapelou v pořadí byla letos na Uhelňáckém mlži Archa. Po 
Volupsiji řádný žánrový obrat, ale to tak na našem festiválku chodí. 
Čistokrevný rock v kombinaci s drásavým hlasem zpěváka nadchl  
nejednoho z návštěvníků. Letos plnoletá Archa se odkazuje na sedm-
desátá léta minulého století, nejlepší léta bigbítové muziky. 

Smyčcový kvartet inzerovaný na plakátu nevystoupil, proti publiku 
s violoncellem usedla jen jediná členka Klárka Gabryšová z Uhelné. 
Po rockovém nářezu Archy zazněly v jejím podání tóny Johanna Se-
bastiana Bacha. Klárka svůj nástroj ovládá víc než mistrně, nelehká 
role ji v žádném případě nerozhodila a rozjeté publikum si mladá vir-
tuoska okamžitě získala na svou stranu. Nakonec i přidávala.  

O zbytek programu se postaraly skupiny Vobuty, Stanband a Tra-
jekt. Stálice v programu festivalu v Uhelné nezklamaly ani tentokrát. 
Vobuty se svým country a bluegrassem, muzikantsky excelentní  
bluesový Stanband a nakonec Trajekt s kytaristou a bavičem Petrem 
Pleskačem, který jako uhelňácký patriot stojí v čele organizačního 
týmu celé akce.               Roman Sedláček


